

# ВЕСТНИК Томского государственного университета

2017. № 422. Сентябрь

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ФИЛОСОФИЯ • PHILOSOPHY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**

2017. № 422. September

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694  
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

## Учредитель – Томский государственный университет

### НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,  
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.;  
**В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;  
**О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.;  
**З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизков**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,  
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;  
**О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;  
**Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

### РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –  
**В.П. Зиновьев**,  
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:  
**Е.В. Борисов**,  
д-р филос. наук, профессор  
**Т.А. Демешкина**,  
д-р филол. наук, профессор  
**В.А. Уткин**,  
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –  
**Д.А. Катунин**,  
канд. филол. наук, доцент

**И.А. Айзикова**,  
д-р филол. наук, профессор  
**Р.Л. Ахмедшин**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**Л.М. Прозументов**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**П.П. Румянцев**,  
канд. ист. наук, доцент  
**А.Ю. Рыкун**,  
д-р социол. наук, профессор  
**В.А. Суровцев**,  
д-р филос. наук, профессор  
**В.Г. Шилько**,  
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.  
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.  
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

## Founder – Tomsk State University

### EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

### EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief  
**Vasiliy P. Zinoviev**,  
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief  
**Evgeny V. Borisov**,  
Doctor of Philosophy, Professor  
**Tatiana A. Demeshkina**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Vladimir A. Utkin**,  
Doctor of Law, Professor

Executive Editor  
**Dmitry A. Katunin**,  
PhD in Philology, Associate Professor

**Irina A. Aizikova**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Ramil L. Akhmedшин**,  
Doctor of Law, Professor  
**Lev M. Prozumentov**,  
Doctor of Law, Professor  
**Petr P. Rumyantsev**,  
PhD in History, Associate Professor  
**Artem Yu. Rykun**,  
Doctor of Sociology, Professor  
**Valery A. Surovtsev**,  
Doctor of Philosophy, Professor  
**Victor G. Shilko**,  
Dr. of Education, Professor

**СОДЕРЖАНИЕ****ФИЛОЛОГИЯ**

<b>Казяба В.В.</b> Возрастная обусловленность самономинаций в сети Интернет (на материале никнеймов немецкоязычных пользователей) .....	5
<b>Курило С.А.</b> Космо-Психо-Логос Англии в книге И.А. Гончарова «Фрегат “Паллада”» .....	9
<b>Леонтьева Т.В.</b> Идиома <i>собаку съесть</i> : семантико-мотивационная реконструкция .....	17
<b>Прокурина Е.Н., Борисова А.Б.</b> Поэмы в прозе А. Платонова как пространство художественного эксперимента .....	26
<b>Седельникова О.В.</b> «...у нас нет литературы художеств» (А.Н. Майков): к вопросу о состоянии российской художественной критики 1840 – начала 1850-х гг. Статья вторая. Новые веяния в русской художественной критике 1840-х гг. ....	32
<b>Фарафонова О.А.</b> Смерть как компонент сюжета русских мемуаров XVIII в. ....	40

**ФИЛОСОФИЯ**

<b>Ардашkin И.Б.</b> Инновации и инновационное развитие: социально-философский подход (на примере подготовки инженеров в Томском политехническом университете в области Smart Systems) .....	45
<b>Сыров В.Н.</b> Где встречаются история и этика? .....	53

**ИСТОРИЯ**

<b>Аблажей Н.Н., Красильников С.А., Харатян Г.</b> Опыт создания Книг памяти депортированных: проблемы и решения .....	61
<b>Ананина А.В.</b> Сущность григорианского раскола русской православной церкви II четверти XX в. в историографии проблемы 1930–2010-х гг.: терминологический аспект .....	68
<b>Бейсебаев Р.С.</b> Сотрудничество Кыргызстана и России в топливно-энергетическом секторе: состояние, проблемы и перспективы .....	73
<b>Беляев Л.А.</b> Историческая личность в зеркале археологии .....	82
<b>Картавцев К.С.</b> Механизмы социального контроля у алеутов .....	91
<b>Конев К.А.</b> Россия, славянство и Антанта во внешнеполитических прогнозах официальной и проправительственной печати востока России в годы Гражданской войны (ноябрь 1918 – декабрь 1919 г.) .....	96
<b>Коньков Д.С.</b> Аполлоний и Аполлинарий: «Жизнь Аполлония Тианского» в полемике язычества и христианства III–V вв. ....	105
<b>Крестьянников Е.А. П.В.</b> Вологодский и дело юридической помощи в Сибири .....	113
<b>Крылова Д.Д.</b> Трансформация представлений об одержимости на материалах позднесредневековых демонологических трактатов .....	123
<b>Мартюшев А.В.</b> Территориальные претензии Германии, Венгрии и Польши к первой Чехословацкой республике в современной отечественной историографии .....	131
<b>Никитин Д.С.</b> Патриотические ассоциации Индии в преддверии создания Национального конгресса (60-е – начало 80-х гг. XIX в.) .....	136
<b>Оруджев Д.Р.</b> Основные тенденции развития духовного образования в Сибири в XVIII – начале XX в. ....	140
<b>Рыбаков Р.В.</b> «Я теряю веру в социализм, теряю веру в то, что комсомол есть что-то дельное, хорошее»: контент-анализ писем молодежи 1920-х гг. ....	145

**CONTENTS****PHILOLOGY**

<b>Kazyaba V.V.</b> Age conditionality of self-nominations on the Internet (based on the German-speaking Internet-user nicknames) .....	5
<b>Kurilo S.A.</b> Cosmo-Psycho-Logos of England in I. Goncharov's book <i>The Frigate Pallada</i> .....	9
<b>Leontyeva T.V.</b> The idiom <i>sobaku s'est'</i> ‘know something thoroughly’: a semantic-motivational reconstruction .....	17
<b>Proskurina E.N., Borisova A.B.</b> A. Platonov's poems in prose as a space for a creative experiment .....	26
<b>Sedelnikova O.V.</b> “We have no literature of art” (A.N. Maikov): on the state of Russian art criticism in the 1840s – early 1850s. Article Two: New trends in Russian art criticism of the 1840s – early 1850s .....	32
<b>Farafonova O.A.</b> Death in the plot of Russian memoirs of the 18th century .....	40

**PHILOSOPHY**

<b>Ardashkin I.B.</b> Innovations and innovative development: a socio-philosophical approach (through the example of engineers of Tomsk Polytechnic University in the field of Smart Systems) .....	45
<b>Syrov V.N.</b> Where do history and ethics meet? .....	53

**HISTORY**

<b>Ablazhey N.N., Krasilnikov S.A., Kharatyan H.</b> The experience of compiling the deported people Memorial Books: issues and decisions .....	61
<b>Ananina A.V.</b> The essence of Grigorian schism in the Russian Orthodox Church of the 2nd quarter of the 20th century in the 1930s–2010s historiography of the problem: aspects of terminology .....	68
<b>Beisebaev R.S.</b> The cooperation of Kyrgyzstan and Russia in the fuel and energy sector: state, problems and prospects .....	73
<b>Belyaev L.A.</b> Historical persons in the mirror of archeology .....	82
<b>Kartavtsev K.S.</b> Mechanisms of social control among the Aleuts .....	91
<b>Konev K.A.</b> Russia, Slavdom and the Entente in the foreign policy forecasts of the official and pro-government press of the East of Russia during the Civil War (November 1918 – December 1919) .....	96
<b>Konkov D.S.</b> Apollonius and Apollinaris: “The Life of Apollonius of Tyana” in the controversy between Christians and pagans in the 3rd–5th cc. AD .....	105
<b>Krestyannikov E.A. P.V.</b> Vologodsky and the case of legal aid in Siberia .....	113
<b>Krylova D.D.</b> The transformation of ideas about possession on demonic materials of late medieval treatises .....	123
<b>Martyushev A.V.</b> Territorial claims of Germany, Hungary and Poland to the first Czechoslovak Republic in modern Russian historiography .....	131
<b>Nikitin D.S.</b> Indian associations on the eve of the emergence of the Indian National Congress (1860s – 1880s) .....	136
<b>Orudzhev D.R.</b> Main trends in the development of theological education in Siberia in the 18th – early 20th centuries .....	140
<b>Rybakov R.V.</b> “I lose faith in socialism, I lose faith in the fact that the Komsomol is something sensible, good”: a content analysis of the letters of the youth of the 1920s .....	145

<b>Рычков А.В.</b> Несостоявшийся поворот: из истории организации внедрения достижений науки в сельское хозяйство в СССР в 1970-е гг. ....	153
<b>Сильченко И.С.</b> Из истории формирования частей особого назначения Нижне-Тагильского уезда Екатеринбургской губернии в 1919–1923 гг. ....	161
<b>Содномпилова М.М., Нанзатов Б.З.</b> Представления о холодном и теплом сезонах в мифологии монгольских и тюркских народов и роль астральных объектов в формировании календарной системы ....	166
<b>Устюгова В.В.</b> «Бель эпок» по-провинциальному: модернизационные процессы в российском городе рубежа XIX–XX вв. ....	172
<b>Черняк Э.И., Дмитриенко Н.М.</b> Из истории сохранения памятников культурного наследия в Томске в 1917–1920 гг. ....	181
<b>Шерстова Л.И.</b> Евразийские константы в картине мира народов Северной Азии ....	191
<b>Ярков А.П., Старостин А.Н.</b> Умма Красноярского края в прошлом и настоящем ....	197

## ПРАВО

<b>Ведяшкин С.В.</b> Административные процедуры охранительной направленности ....	206
<b>Дементьев Д.В.</b> Совершенствование бюджетных правоотношений на муниципальном уровне ....	211

## КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ

<b>Rychkov A.V.</b> A failed turn: from the history of organizing implementation of scientific research in agriculture in the USSR in the 1970s ....	153
<b>Silchenko I.S.</b> From the history of the formation of special forces of the Nizhny Tagil district of Yekaterinburg Province in 1919–1923 ....	161
<b>Sodnompilova M.M., Nanzatov B.Z.</b> Representations about the cold and warm seasons in the mythology of Mongolian and Turkic peoples, and the role of astral objects in the formation of the calendar system ....	166
<b>Ustyugova V.V.</b> The Belle Époque in provinces: modernization processes in a Russian city of the 19th–20th centuries ....	172
<b>Chernyak E.I., Dmitrienko N.M.</b> From the history of the conservation of cultural heritage objects in Tomsk in 1917–1920s ....	181
<b>Sherstova L.I.</b> Eurasian constants in the view of the world of the peoples of North Asia ....	191
<b>Yarkov A.P., Starostin A.N.</b> The ummah of Krasnoyarsk Krai in the past and present ....	197

## LAW

<b>Vedyashkin S.V.</b> Administrative procedures of protective direction ....	206
<b>Dementev D.V.</b> Perfection of budgetary legal relations at the municipal level ....	211

## BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS